
                                                                                                                       

                                

Kui tahame end määratleda 21. sajandi demokraatliku Euroopa riigina, siis peame teadlikult

tegelema ka soolise võrdõiguslikkuse ja ajas üha muutuvate soorollide teemaga.
                                                                                                                  President Toomas Hendrik Ilves

Hr. Vahur Mäe                                                                                                           16.02.12
Pärnu volikogu esimees

Hr. Toomas Kivimägi                                                                                      
Pärnu linnapea

Pärnumaa Naiste Ümarlaud tegutseb alates 1999.aasta 22. veebruarist. Meie suurim saavutus
Pärnu linna tasandil on see, et alles on Pärnu Spordikool, mille eksisteerimise eest pidasime
kodanikele antud tööriistadega võitlust toonase linnavalitsusega. Sulgemist taotlev linnavalitsus
kukkus, spordikool on saanud tähtsaks osaks Spordihallis ja paremad tingimused on andnud
meie lastele suuremad võimalused spordiga tegeleda.

Tänasel päeval tunneme muret Pärnu kui suurima muinsusväärtusega linna risustumisega
mittesobiliku arhitektuuriga. Surve on eriti suur jõe kallastele kõrghoonete ehitamisega, mis
panevad kinni ajaloolised ja looduslikult kaunid vaated jõele.

Alates 1999. aastast on meie naisteühendustel olnud sidemed Buskerudi Maavolikoguga. Oleme
külastanud ka nende maakonnakeskust Drammenit, mida läbib samuti jõgi nagu Pärnus.
Buskerudi Maavolikogu võttis vastu poliitilise otsuse avada jõekaldad ja tekitada juurde avalik
ruum. Neil läks jõekallaste avamiseks 25 aastat.

Pärnumaa Naiste Ümarlaud arutas 10.02.12 tekkinud olukorda, kus arendajate surve jõe
kallastele on suurenenud, soovitada ka Pärnus teha poliitiline otsus jõe äärde avaliku
ruumi tekitamiseks ja vaadete avamiseks jõele.

Ettepanek:
1. Pärnu linnavolikogu oma otsusega teeb uue üldplaneeringu jaoks ülesande jõe äärde

avaliku ruumi tekitamiseks ja vaadete avamiseks jõele, määrates selleks mõistliku
tähtaja. Otsuse valmistab ette Pärnu LV.

2. Pärnu LV valmistab Pärnu linnavolikogule ette materjalid kehtestatud, kuid seni  jõe
lähipiirkonnas realiseerimata detailplaneeringutest. 
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3. Pärnu linna volikogu tühistab oma otsusega need detailplaneeringud ja suunab need
arendajale tagasi koos uute tingimustega, mis viivad eesmärgile jõe äärde avaliku ruumi
tekkimiseks ja avada linna vaatekoridorid jõele.

Arutelu käigus kerkisid ülesse järgmised valupunktid:
1. Jõgi ja meri on viimastel aastatel ülemeelik olnud ja üle kallaste tulnud. Ettepanek oleks

pideva monitooringu sisseseadmine üleujutuste piiride kohta. Kaasaegne tehnika lubab
seda ka internetipõhiselt teha, kaasates kohalikke inimesi.

2. Senine planeerimine on olnud kinnistupõhine ja ei vasta säästva ja komplekse
planeerimise põhimõtetele. Seda on võimalik muuta, kui linnavolikogu teeb poliitilise
otsuse avaliku ruumi tekitamiseks ja vaadete avamiseks jõele.

3. Jõe kallasrada pole läbitav kuni suudmeni, seda nii parem-kui vasakkalda kohta. Linnal
on võimalik sadama omanikega läbitavuse kohta läbi rääkida. 

4. Ehitised, mis praegusel ajahetkel ei vasta uutele tingimustele, kaardistatakse ja kui see
kinnistu läheb müüki, siis juba on kohustuslik uusi tingimusi järgida. 

5. Nõukogude perioodi arhitektuuri iseloomustab nn. vene küla stiil, kus hooned ehitati
paralleelselt teega. Vaadete avamiseks jõele on vajalik järgida detailplaneeringus, et
hooned planeeritakse risti jõega. 

6. Kui võtta Kesklinna tuiksooneks Pikk tänav-Riia mnt Papiniidu sillani, siis tuleks avada
kõik ristuvad teed vaatekoridoridena jõele. Kuna üldplaneeringul on pikaajaline mõju,
siis saab seda teha tingimustega, mis on kohustuslikud omaniku vahetumisel või siis
krundi uue detailplaneeringu algatamisel.

7. Jõe kallas on lihkeohtlik, moodustuvad põrkeseinad. Kaldakindlustuse rajamise vajaduse
annavad kalda püsivuse uuringud. See töö tuleb iga jõekaldale rajatava ehitise
planeeringu käigus kindlasti läbi viia.

8. Lihkeohtlikkust vähendab iga istutatud puu ja põõsas. Avaliku ruumi tekitamisel jõe
kallastele tuleb rohelust juurde tekitada koos pinkide, väikelastele ja noortele mängu-ja
spordivõimaluste loomisega.

9. Jõe kallastel on juba välja kujunenud avalikud rannad,kus linnakodanikud oma
puhkeaega võiksid veeta, kui neid veidi maitsekalt korrastada.

10. Jõgi pole siiani kasutuses kui veetee, mis ühendaks erinevaid asumeid. Kui volikogu
poliitilises otsuses nähakse ette ka jõetranspordile vastav taristu, tulevad ka äriideed
transpordi korraldamiseks jõel.

Astrid Hindriks
MTÜ Kodanikujulgus
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Pärnumaa naisteühenduste võrgustiku koordinaator

                       Aadress:                                   Kontaktandmed:                         Registreerimise number:
                       Papiniidu 64/18                           5029 152                                          80125833
                       Pärnu linn                                   44 20 837                                 

                       


